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اگر سپاه نبود، كشور هم نبود
من از ســپاه راضى هســتم، و به هيچ وجه نظرم از شما برنمى گردد. اگر سپاه 

نبود، كشــور هم نبود. من سپاه پاســداران را بسيار عزيز و گرامى مى دارم. چشم 

من به شماست.
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گرای نفوذی ها به دولت
در سوریه و یمن بازی برد ـ برد را دنبال کنید!
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سرویس سیاسی ـ
گرای نفوذی ها به دولت مبنی بر بازی برد ـ برد در ســوریه و یمن، القای ناامیدی کار کدام جریان بود، گلایه های 
دوگانه به روحانی و مشــکلات مردم که اهمیتی برای اصلاح طلبان ندارد، برجام و گروگان گیری اقتصاد ایران و ریشــه 

اعتراضات دی ماه ضعف دولت بود، از جمله مطالب دیروز روزنامه های زنجیره ای بود.
روزنامه آرمان دیروز در مصاحبه با یکی از محکومین فتنه 88 نوشت: »مشکلاتی که امروز مردم با آن مواجه هستند 
نه تنها زنگ خطر را برای دولت آقای روحانی بلکه برای همه به صدا درآورده اســت. به همین دلیل کســانی که دل در 
گروی ایران و استقلال آن دارند و با وقوع هرج و مرج و تجزیه طلبی مخالفند، باید به کمک دولت و ملت بیایند تا ایران 

دچار مشکلات بزرگ، چه از نوع ونزوئلایی و چه از نوع سوریه و لیبیایی آن نشود.«
در بخش دیگری از این مصاحبه آمده است: »در سیاست خارجی نیز باید به دولت کمک کرد در منطقه و به خصوص 
در سوریه و یمن بازی »برد- برد« را دنبال کند. دولت آقای روحانی باید تا آنجا که امکان دارد از میزان تخاصمات بکاهد 

و سایه شوم جنگ را از منطقه دور کند.«
ژست مضحک دلسوزی برای پیشگیری از هرج ومرج از سوی یکی از محکومین فتنه 88، در حالی است که فتنه گران 
در سال 88 دروغ تقلب در انتخابات )آن هم به میزان ۱۱ میلیون رأی!( را تکرار کردند و بر اساس آن آشوبی را تدارک 
کردند که شعار آن تدریجاً روشن شد؛ »انتخابات بهانه است، اصل نظام نشانه است«. فعالین فتنه در پستوها چند بار 
اذعان کردند که تقلب واقعیت ندارد ولی اگر این حقیقت را علنی بگویند، حمایت کنندگان از دور آنها پراکنده می شوند! 
گروهی که حماســه عظیم حضور مردم در انتخابات ســال 88 را با دروغ تقلب به فتنه ای عظیم بدل کردند، در 
جامعه شکاف ایجاد کردند و بی گناهان زیادی را به خاک افکندند، طمع دشمن را برانگیختند و باعث تشدید تحریم ها 

در پی آشوب ها شدند.
از ســوی دیگر، این محکوم فتنه 88 در مصاحبه فوق مدعی شــده است که »در سیاست خارجی باید در سوریه و 

یمن بازی »برد- برد« را دنبال کرد!«.
این ادعای مضحک در حالی است که همین جماعت در سال های اخیر، مدعی بود که برجام یک معامله »برد- برد« 
است. این ادعا در حالی است که مقامات ارشد دولت به صراحت اعلام کرده اند که برجام هیچ دستاوردی برای ما نداشت. 
برای نمونه در ماه های گذشته عباس عراقچی، رئیس ستاد پیگیری اجرای برجام گفته بود: »ایران برجام را داستانی موفق 

نمی داند چرا که از آن بهره مند نشده و تحریم ها برداشته نشده است.«
در سال گذشته کمر داعش در سوریه و عراق شکسته شد. »فتح الفتوح« و کار کارستانی که حاج قاسم سلیمانی 
و همرزمان گمنام او از افغانســتان و عراق تا ســوریه و لبنان کردند، بسیج قدرتمندانه ظرفیت های مقاومت بود. این در 
حالی بود که پیش از این مدعیان اصلاحات به دفعات اعلام کرده بودند که حضور نظامی ایران در سوریه منطقی و قابل 

قبول نیست! و باید با راه و روش دیپلماسی، با مسئله داعش برخورد کرد!
ریشه اعتراضات دی ماه بی برنامگی و ضعف دولت بود

روزنامه اصلاح طلب همدلی، دیروز در گزارشــی با عنوان »داد از رخوت دولت« نوشــت: »یک انفعال و بریدگی هم 
به طور اساســی در گفتارها و نشست های خصوصی روحانی دیده می شود که موضوع خطرناکی است. نکته دیگری که 
زیاد به آن پرداخته شــده تعامل دولت با مجلس اســت که چنانچه ایجاد شود شرایط اقتصادی بهبود خواهد یافت اما 
متاسفانه دولت در این حوزه نیز برنامه مشخصی ندارد و مسئولیت این موضوع به طور جدی به اسحاق جهانگیری، معاون 
اول رئیس جمهور سپرده شده است. حاصل این انفعال و بی توجهی را در دی ماه پارسال دیدیم چراکه پایه و دلیل اصلی 
اعتراض ها، مســائل اقتصادی و معیشــتی بود. در حال حاضر نیز اعتراض های اصفهان، کازرون و کردستان دارای ریشه  

اقتصادی و نشان دهنده  ضعف دولت است.«
این روزنامه اصلاح طلب نوشت: »آنچه مسلم است انفعال و بریدگی در مجموعه  قوه مجریه و سطح کلان دولت، به جز 
استثنائاتی دیده می شود که بیش از دولت نخست روحانی است. این در حالتی است که اکثریت کابینه دوم همان ترکیب 
کابینه اول اســت و تغییر آنچنانی نکرده  اما در مجموع، دولت ـ خروجی قابل توجه و مطلوبی نداشــته است. نخبگان و 
کنشگران سیاسی و حتی بخش های عادی جامعه این تلقی را پیدا کرده اند که روحانی تا حدود زیادی واداده و آن شور 
و شعف اولیه در او دیده نمی شود. هرچند گزارش ها برحسب نظرسنجی های دقیق نیست اما فضای تب آلود جامعه در 
کل کشــور این را تداعی می کند که روحانی اگر با این وضعیت به اردیبهشــت ۱396 بازگردد به آن اندازه اعتماد مردم 

را جلب نمی کند و پیروز انتخابات نمی شود.«
اذعان این روزنامه به اقتصادی و معیشــتی بودن ریشــه اتفاقات دی ماه گذشته در حالی است که در همان مقطع 
برخی از مدعیان اصلاح طلبی با فرافکنی و دروغ، افکار عمومی را فریب داده و ریشه اعتراضات را به رقبای دولت نسبت 
می دادند. اســحاق جهانگیری، معاون اول دولت نیز اعتراضات اخیر را »دسیســه« مخالفان دولت دانســته و گفته بود: 
»کسانی که حرکت های خیابانی را آغاز می کنند پایان دهنده آن نخواهند بود و دودش به چشم خودشان هم می رود.«
عباس عبدی در یاداشتی در روزنامه ایران نوشته بود: »این گونه رفتارهای دوگانه نشان می دهد که عده ای مردم را 
بازیچه فرض می کنند تا به اهداف خاص برسند. ولی این مسیر منتهی به نتیجه و مقصود نخواهد شد، زیرا نه مشکلات 
جامعه محدود به مســائل معیشــتی اســت و نه افرادی که مطالباتی دارند محدود به این افراد و این شــهرها هستند. 
بنابراین چاره ای نیســت جز آنکه معتقد شــویم این رفتار و برنامه ها در آن اســتان و به طور مشخص در امور معیشتی 

پشت پرده هایی دارد.«
 گلایه های دو گانه به روحانی 

و مشکلات مردم که اهمیتی برای اصلاح طلبان ندارد!
روزنامه زنجیره ای شرق در شماره دیروز خود گلایه های ناطق نوری و رئیس دولت اصلاحات از روحانی را پوشش داد.

در بخشی از گزارش شرق آمده است: »یک عضو شورای مشورتی،  درباره دیدار رئیس دولت اصلاحات، حجت الاسلام 
علی اکبر ناطق نوری و معاون اول با رئیس جمهور گفت: یک دیدار بین آقایان ناطق نوری، جهانگیری و سیدمحمد خاتمی 
به میزبانی آقای روحانی در منزل او صورت گرفت. او ادامه داد: این دیدار ابتدا قرار بود در بهمن ماه برگزار شود، اما بنا 
به  دلایلی به زمان دیگری موکول شد. چنین دیدارهایی در چارچوب همان دیدارهای چندجانبه ای که در زمان مرحوم 

هاشمی صورت می گرفت انجام شد که سیدحسن خمینی نتوانست در جلسه  اخیر حضور پیدا کند.«
در ادامه این گزارش آمده اســت: »آقای خاتمی با صراحت به آقای روحانی گفتند که شــما وعده های انتخاباتی 
داده اید که تقریبا به بسیاری از آنها عمل نکرده اید، مردم حساس شده اند این ناامیدی کار اصلاح طلبان را برای انتخابات 

بعدی مشکل می کند.«
شــرق به نقل از ایلنا و یک منبع آگاه آورده اســت: »وي در بخش دیگری از ســخنان خود انتقادهایی را نسبت به 
تیم اقتصادی دولت و اینکه دولت برنامه اقتصادی مشخصی ندارد، مطرح کرد و گفت چرا از ظرفیت آقای جهانگیری 
اســتفاده نمی کنید؟ دولت باید برنامه خود را در زمینه اقتصاد مشــخص کند و با یک تیم منسجم آن را جلو ببرد. این 
منبع آگاه گفت: حجت الاســلام ناطق نوری هم گلایه های جدی به آقای روحانی داشــتند، به ویژه در رفع حصر و اینکه 

رئیس جمهور باید زودتر به برنامه و وعده هایی که داده است عمل کند و بر تعامل بیشتر با قوای دیگر تأکید کردند.«
گزارش روزنامه زنجیره ای شــرق به نقل از ایلنا از دیدار ناطق نوری، خاتمی و جهانگیری با روحانی نشــان دهنده 
درجه دوم بودن مشکلات مردم برای مدعیان اصلاحات و متحدان آنها است، آنها به جای اینکه به فکر مشکلات مردم 
باشند نگران رفع حصر کسانی هستند که به قصد براندازی یا هر قصد و نیت دیگری از جمله رسیدن به قدرت کشور 

را دچار آشوب ساختند.
انتقادات مدعیان اصلاحات از دولت روحانی در بعُد اقتصادی نیز برای نتیجه ای اســت که می خواهند عاید آنها در 
انتخابات بعدی شود و این هم ابزاری بودن مردم و اقتصاد برای مدعیان اصلاحات و متحدان آنها را نشان می دهد. آنها 
به فکر این نیستند که مشکلات مردم حل شود چرا که اگر این گونه بود منتقدان را به انواع شیوه ها مورد هتک و توهین 
قرار نمی دادند و امروز که دست یاری از سوی برخی شخصیت ها و گروه ها برای حل مشکلات به سوی دولت دراز شده 

است، آن را با این عنوان که یاری دهندگان اصلاح طلب نیستند رد نمی کردند.
فتنه گران 88 به یاد اهمیت رای مردم افتادند!

یک فعال فتنه 88 در یادداشتی که شرق آن را منتشر کرد، نوشت: »جمهوریت نظام از زمان آغاز جمهوریت اسلامي 
ایران تاکنون دچار فرازوفرودهایي شده و اکنون این رکن مهم، با تهدیدهایي مواجه شده است. رأي مردم، تضمین کننده 
منافع و امنیت ملي کشور است و اگر کسي درک درستي از این موضوع ندارد، لازم است مطالعه اي دوباره درباره اهداف 
انقلاب داشته باشد. نباید برخي کژاندیشي ها، عامل نادیده گرفتن خواست مردم شود و برخي صاحبان تریبون، به طور 

مرتب منتخبان مردم در دولت، مجلس و شوراها را تهدید کنند.«
ادعای اهمیت داشــتن رای مردم از ســوی فعالان فتنه 88 در حالی اســت که آنان پس از انتخابات دهمین دوره 
ریاست جمهوری علیه رای مردم شورش کرده و با اردوکشی های خیابانی به دنبال ابطال انتخابات بودند. اگر رای مردم 
برای مدعیان اصلاحات اهمیتی داشــت، هرگز به دنبال اعلام پیروزی طیف شکســت خورده در انتخابات و ابطال رای 
اکثریت مردم نبودند و این نشــان از دو رویی و نفاق در جریان اصلاحات اســت که رای مردم را تنها زمانی به رسمیت 

می شناسند که به نفع آنان باشد.
برجام و گروگان گیری اقتصاد ایران

در صفحه نخست شماره دیروز اعتماد یادداشتی به قلم یکی از نمایندگان مجلس در مدح توافق هسته ای منتشر 
شده است.

در این یادداشــت آمده: »اگر مصالحه هســته اي ایران با 6 قدرت جهاني زودتر انجام مي شد ایران در شرایط بسیار 
بهتري مي توانست از امتیازات آن بهره مند شود و بیگانگان هم توان مانع تراشي کمتري داشتند...«

ادعا شده است که اگر برجام زودتر رخ می داد )یعنی دوره اوباما گستره زمانی بیشتری از توافق را در برمی گرفت( 
ایران در شرایط بسیار بهتری از امتیازات آن بهره مند می شد! برای روشن شدن موضوع به این سؤال ها دقت کنید: 
توافق هســته ای بر این اســتوار بود که بلافاصله پس از تایید سازمان جهانی انرژی اتمی مبنی بر صورت پذیرفتن 
تمام تعهدات برجامی ایران طرف های مقابل هم بلافاصله تعهداتشــان را اجرا کنند. تیرماه ۱394 توافق هســته ای 
موسوم به برجام منعقد شد. دی ماه همان سال به عنوان نقطه شروع و اجرای برجام در نظر گرفته شد. متاسفانه 
دولت تدبیر و امید جلوتر از آن تاریخ تعهداتش را انجام داد! و عملا عمل به تعهدات از سوی طرف غربی باقی مانده 
بود. از دی ماه94 تا آبان 95 که انتخابات آمریکا برگزار شــد فرصتی تقریبا یک ســاله در اختیار باراک اوباما بود و 
اگر تصمیم بر عمل به تعهداتشــان داشــتند قطعا عمل می کردند. باید این را در نظر گرفت که تعهدات ایران ابعاد 
میدانی داشت به این صورت که باید از تعداد سانتریفیوژها می کاستیم اما تعهدات طرف غربی موارد میدانی را در 
برنمی گرفت. مثلا اینکه باید به بانک ها دســتوری به جهت رفع موانع تجارت با ایران ابلاغ می شــد. اما دولت اوباما 

نمی خواست چنین کند و نکرد.
ســپس در این یادداشــت آمده: »این نکته از آن جهت قابل تامل است که روشن مي کند ما در بعضي از زمینه ها 
کند عمل مي کنیم و سرعت لازم در برخي از تصمیم گیري ها را نداریم. اما در مجموع برجام توافق بسیار خوبي بود که 

اگر طرف امریکایي در اجراي آن دبه درنمي آورد براي منطقه و جهان پیامدهاي مثبت و متنوعي برجا مي گذاشت.«
باید پرســید که آیا ســرعت ایران در تصمیم گیری پایین بوده یا طرف غربی روی زیاده خواهی های خود پافشاری 

می کرد؟! اگر قرار باشد به بهانه سرعت در تصمیم گیری هرآنچه طرف غربی خواسته بپذیریم چه اتفاقی رخ می داد؟ 
نویسنده در ادامه متذکر شده است: »اگر جمهوري اسلامي ایران نتواند از امتیازات برجام خصوصا در بعد اقتصادي 
استفاده کند هیچ دلیل عقلي و منطقي براي ماندن در این توافق وجود ندارد... حالا که این کشور حداکثر استفاده و به 
تعبیر بهتر سوءاستفاده را از آن مي کند بهتر است ایران براي این مشکل تصمیم اساسي بگیرد. حالت تعلیقي که امریکا 
براي اقتصاد ایران به وجود آورده است عملا برجام را براي طرف ایراني کم فایده ساخته است و همان استفاده ها را هم 

با کاهش روزافزون مواجه مي سازد.«
این یادداشــت افزوده اســت: »ما و طرف هاي اقتصادي مان، شــرکاي تجاري و کشورهاي دور و نزدیک تا کي باید 
گوش به زنگ خروج یا عدم خروج امریکا از برجام باشیم؟ مسلما چنین وضعي دیگر قابل تحمل نیست و ایران یک بار 
و براي همیشــه باید این مشــکل را برطرف کند. باید با تمام توان و قدرت این تعلیق ملال آور و خسارت بار را بشکنیم 
و دیگر اجازه ندهیم همه چیز اقتصادمان به تصمیم هر ســه ماه یک بار انســان نابخردي مثل ترامپ گره بخورد. وزارت 
خارجه باید طرح هایي تهیه کند که این موضوع حل شود اگر  بندي از برجام باید مورد بازنگري قرار بگیرد و ملغي شود 

تنها و تنها همین بند است.«

»عشق«بهعبادت
وجود مبارک حضرت امیر)ع( در حکمت 3۱ نهج البلاغه می فرماید: ایمان 
بر چهار پایه استوار است : صبر، یقین، عدل و جهاد. صبر نیز بر چهار پایه قرار 
دارد. شوق، هراس، زهد و انتظار. آن کس که  اشتیاق بهشت دارد ، شهوت هایش 
کاستی گیرد و آن کس که از آتش جهنّم می ترسد، از حرام دوری می گزیند و 
آن کس که در دنیا زهد می ورزد، مصیبت را ســاده پندارد و آن کس که مرگ 
را انتظار می کشد در نیکی ها شتاب می کند.وجود مبارک امیرالمؤمنین)ع( که 
عناصر محوري ایمان را ذکر مي کند، مي فرماید یکي صبر و بردباري است، یکي 
یقین است، یکي عدل است و یکي جهاد، آن وقت اینها را شرح مي دهد. مجموعه 
اینها در ذیل خطبه سیزده این کتاب تمام نهج البلاغه است. خود سید رضی)رض( 
هم در پایان این شماره 3۱ اعتراف مي کند، مي فرماید: »وَ بعَْدَ هَذَا کَلَامٌ ترََکْنَا 
ذِکْرَهُ  خَوْفَ  الْطَِالهًَْ«، اینها جزء کلمات جداگانه حضرت نیست. حضرت یک خطبه 
مفصلي دارد که این دو بخش مربوط به تشریح ایمان و تشریح کفر، گوشه اي از 

آن خطبه نوراني سیزده است که خطبه مفصل است.
وْقِ وَ  حضرت صبر را تشــریح مي کند که صبر چهار شعبه دارد: »عَلیَ الشَّ
رَقُّبِ«؛ این، هم روان شناســي است، هم روان کاوي است و  هْدِ وَ التَّ ــفَقِ وَ الزُّ الشَّ
هم اهداي یک سلســله مسائل تازه است.قرآن کریم اجر صابران را فراوان ذکر 
ابرُِونَ أجَْرَهُم بغَِیْرِ حِسَابٍ؛ جز این  کرده است که درباره صابران دارد: )یوَُفَّي الصَّ
نیست که پاداش شکیبایان به تمام و کمال به آنها پرداخت خواهد شد(؛)۱( )بغَِیْرِ 
حِسَابٍ( نه یعني بي حساب، چون هیچ کاري از کارهاي الهي بي حساب نیست: 
)إنِاَّ کُلَّ شَيْ ءٍ خَلقَْناهُ بقَِدَرٍ(،)2( هر چیزي نزد خدا اندازه دارد، یک؛ هر کار الهي 
روي اندازه اســت، دو؛ )کُلُّ شَي ءٍ عِندَهُ بمِِقْدَارٍ(،)3( )إنِاَّ کُلَّ شَيْ ءٍ خَلقَْناهُ بقَِدَرٍ(؛ 

نظم و نزد خاص در کارهاي الهي مشهود است.
ابرُِونَ أجَْرَهُم بغَِیْرِ حِسَابٍ(؛ یعني به حساب  درباره صابران فرمود: )یوَُفَّي الصَّ
در نمي آید. خدا چقدر به اینها عطا مي کند به حساب درنمي آید. براي کارهاي 
عادي فرمود: )مَنْ جَاءَ باِلحَْسَنَهًْ فَلهًَُْ خَیْرٌ مِنْهَا(؛)4(مرتبه ضعیف. )مَنْ جاءَ باِلحَْسَنَهًِْ 
فَلهَُ عَشْرُ أمَْثالهِا(،)5( یک متوسط. )مَثَلُ الذَِّینَ ینُفِقُونَ....؛ کسانی که اموال خود 
را در راه خداانفاق می کنند، همانند بذری هستند که هفت خوشه برویاند، که 
در خوشــه، یکصد دانه باشــد و خداوند آن را برای هر کس بخواهد، دو یا چند 
برابر می کند و خداوند وســعت دهنده و داناست.(؛)6( که در بخش پایاني سوره 
»بقره« است، یک حبّه بشود هفت خوشه، هر خوشه اي ده دانه، بشود هفتصد 
تا. )وَاللهُ یضَُاعِفُ(، اگر این به معني ضِعف باشد نه چند برابر، مي شود ۱400 تا؛ 
اما آن )وَ اللهُ وَاسِعٌ عَلیِمٌ(، دیگر به حساب درنمي آید. صابران جزء کساني اند که 
ابرُِونَ أجَْرَهُم بغَِیْرِ حِسَابٍ(؛ به حساب در نمي آید و از طرفي هم اینها  )یوَُفَّي الصَّ

را معطّل نمي کنند.
یک روایت نوراني مرحوم کلیني نقل کرد که فقیر صابر، قبل از غني مؤمن 
و متوحّد و باتقوا وارد بهشت مي شود؛)7( براي اینکه او بحث سؤال و جواب ندارد. 
سؤالي از او نیست که آن نعمت را چکار کردي؟ آن مسئولیت را چکار کردي؟ 
فلان پسُت را چکار کردي؟ او کاري نداشت که انجام بدهد یا ندهد. علي أیحال 

کار الهي هرگز بي حساب نیست.
پایه های صبر

ــوْقِ«؛ حضرت این چهار  بْرُ مِنْهَا عَلیَ أرَْبعَِ شُــعَبٍ عَلیَ الشَّ فرمود »وَ الصَّ
مورد را تفصیل مي دهد، انسان وقتي مشتاق یک چیزي باشد، صبر مي کند تا 
فَقِ«؛ یعني هراس. اگر کسي از چیزي بترسد،  به مورد شوقش برســد.. »وَ الشَّ
هْدِ«؛ یعني بي رغبتي، چون زهد اگربا  صبر مي کند که خطر برطرف شود. »وَ الزُّ
»في« اســتعمال بشود به یک معناست، با کلمه »عن« استعمال بشود به یک 
اهِدِینَ(؛)8(یعني بي رغبت بودند. اگر کسي نسبت به  معناست، )وَ کَانوُا فیِهِ مِنَ الزَّ
رَقُّبِ« و آمادگي. حالا  چیزي بي رغبت باشد اگر به آن نرسید صبر مي کند. »وَ التَّ
هَوَاتِ«؛ اگر  هًِْ سَلَا عَنِ الشَّ شرح این چهار شعبه این است:»فَمَنِ  اشْتَاقَ إلِیَ الجَْنَّ
کسي مشتاق بهشت باشد، اگر به شهوت ها نرسید صبر مي کند. منشأ این صبر، 
مَاتِ«؛ کسي که از  ارِ اجْتَنَبَ المُْحَرَّ »شوق إلي الجنهًْ« است. »وَ مَنْ أشَْفَقَ مِنَ النَّ
آتش مي هراسد، از حرام پرهیز مي کند، صبر مي کند. وقتي پیشنهاد حرامي به 
نیَْا اسْتَهَانَ باِلمُْصِیبَاتِ«؛ زهد  او دادند صبر مي کند، نمي پذیرد. »وَ مَنْ زَهِدَ فيِ الدُّ
در دنیا یعني بي رغبتي. اگر نسبت به زرق و برق دنیا بي رغبت بود، حوادث تلخي 
که رخ داد او تحمل مي کند. این مي شــود صبر »عند المصیبهًْ«. »وَ مَنِ ارْتقََبَ 
المَْوْتَ سَارَعَ ]فيِ [ إلِیَ الخَْیْرَاتِ«؛ اگر کسي منتظر مرگ باشد؛ یعني بداند مرگ 
در کمین است مي گوید قبل از اینکه من فرصت را از دست بدهم، کار خیر را 
سریع تر انجام بدهم، نگویم که بعداً انجام مي دهم. مرگ که در کمین من است، 

چرا کار خیر را به عقب بیندازم؟
این صبر را در روایات دیگر به ســه قسم تقسیم کردند، گفتند: صبر »عن 
« است صبر »عِنْدَ المُْصِیبَهًْ« است.)9( صبر »عَنِ  اعَهًِْ المعصیة« است، صبر »عَلیَ الطَّ
المَْعْصِیَهًْ«؛ یعني از گناه بپرهیزد، با اینکه مورد علاقه بدني اوست صبر کند از 
معصیت. رخدادهاي تلخي که پدید آمد به نام مصیبت، صبر کند »عِنْدَ المُْصِیبَةِ«. 
اعَهًْ«، صبر  «. صبر »عَلیَ الطَّ اعَهًِْ اعمال خیر چون دشوار است، صبر کند »عَلیَ الطَّ
»عَنِ المَْعْصِیَهًْ« و صبر »عِنْدَ المُْصِیبَهًْ« در این بیانات نوراني حضرت امیر)ع( آمده 
است.)۱0( به هر حال انسان یا شوق به بهشت دارد یا ترس از دوزخ یا بالاتر از اینها 
به نام محبّت که خود حضرت امیر فرمود من خدا را ازروي محبت عبادت مي کنم.
این کلمه عشــق از لطیف ترین تعبیرات روایي ماست. متأسفانه به دست 
دیگران افتاد و زمیني شــد و مبتذل شــد. مرحوم کلیني)رض( در کافي این 
روایت نوراني را نقل مي کند که »أفَْضَلُ النَّاسِ مَنْ عَشِقَ العِْبَادَهًْ«؛ فاضل ترین 
«)۱۱(نخوانند یا  هًِْ و برجســته ترین مردم کساني اند که نماز را »شَوْقاً إلِيَ الجَْنَّ
ارِ«)۱2(نخوانند. آن محبّت والا را مي گویند عشــق. کســي که به  »خَوْفاً مِنَ النَّ
محبوب خود، به معبود خود و به مقصود خود عشــق مي ورزد، با نماز مُعانقه 
دارد. دیدید دو تا برادر یا دو تا دوستي که سالیان متمادي یکدیگر را ندیدند، 
مُعانقــه مي کنند؛ یعني »عُنُق« به »عُنُق«، گردن به گردن با یکدیگر تماس 
هَا بقَِلبِْهِ وَ باَشَرَهَا«،)۱3( دارند. فرمود: »أفَْضَلُ النَّاسِ مَنْ عَشِقَ العِْبَادَهًَْ فَعَانقََهَا وَ أحََبَّ

برترین مردم کساني اند که با نماز مُعانقه کنند و به نماز عشق بورزند این »خَوْفاً 
ارِ« یا »شَوْقاً إلِيَ الجَْنَّةِ« نیست. مِنَ النَّ

كربلا؛ سرزمین عاشقان
وجود مبارک حضرت امیر)ع( بیست سال قبل از جریان کربلا، وقتي جنگ 
صفین را مي خواست به پایان برساند، یک روزي از صفین به کوفه برمي گشت؛ 
در بین راه قبل از اینکه به کوفه برسد به یک سرزمیني رسید، دیدند حضرت 
از این مَرکب پیاده شد، با دستان مبارکشان اشاره مي کنند: »هَاهُنَا هَاهُنَا«؛)۱4(

همین جاست! همین جاست! مقداري خاک این منطقه را گرفتند، بو کردند،دو 
رکعت نماز خواندند و بعد اشک ریختند. به حضرت عرض کردند اینجا چیست؟ 
اق «؛)۱5( اینجا جایي  چه کسي مي آید؟ چه خبر است اینجا؟ فرمود: »مَصَارعُِ عُشَّ
است که عاشقان، شربت شهادت مي نوشند. از ظریف ترین تعبیرات دیني ما عشق 
است، اما وقتي بیگانه این را از آسمان به زمین آورد به این صورت درآمد که در 
بعضي از روایات فرمودند این برای دل هایي است که از محبّت الهي خالي است. 
اق «. روز دوم محرم که وجود مبارک  فرمود اینجا عاشقان مي آرمند؛ »مَصَارعُِ عُشَّ
سید الشهدا)ع( بعد از بیست سال وارد شد، شنیدند که آنجا کربلاست، فرمود: 
»ههَاهُنَا مُنَاخُ  رکَِابنَِا« این »ههَاهُنَا مُنَاخُ  رکَِابنَِا« را بیســت سال قبل از کربلا، 
وجود مبارک حضرت امیر فرمود!. آن روز دوم محرم وجود مبارک سیدالشهداء 
فرمود: اینجاست که شترها باید زانو بزنند، اینجاست که بچه هاي ما را سر مي برّند، 

اینجاست که اطفال ما را ذَبح مي کنند و مانند آن.)۱6( 
بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )دام ظله( در جلسه درس اخلاق 
در دیدار با جمعی از دانشجویان و طلاب ، قم؛ 97/1/23 

مرکز اطلاع رسانی اسرا 
ــــــــــــــــــــــــــــــــــــ

۱. زمر، ۱0.   2. قمر، 49.   3. رعد، 8 .   4. نمل، 89؛ قصص، 84.   5. انعام، ۱60.   6. بقره، 
26۱.   7. الکافي)ط ـ الاسلامیهًْ(، ج2، ص260.   8.یوسف، 20.   9 و ۱0. الکافی)ط ـ السلامیهًْ(، 
ج2، ص9۱.   ۱۱. علل الشرائع، ج۱، ص57.   ۱2. علل الشرائع، ج۱، ص57.   ۱3. الکافي )ط 
ـ السلامیهًْ(، ج 2، ص83.   ۱4. وقعة صفین، ص۱4۱ و ۱42.   ۱5. بحار الأنوار )ط - بیروت(، 

ج 4۱، ص295.   ۱6. مناقب آل أبیطالب )لابن شهرآشوب(، ج 4، ص97.
خوان حکمت روزهای یکشنبه منتشر می شود. 

بقیه از صفحه 2
وی با تأکید بر اینکه باید در چارچوب قانون سخن 
گفته و عمــل کنیم، خطاب به مدیران ارشــد دولت 
گفت: نباید به برخی نامه ها و تهدیدها اعتنا کنیم و اگر 
می ترسید به آنها جواب دهید برای من بفرستید تا خود 

پاسخ آنها را بدهم.
همچنین حمله روحانی به دستگاه های نظارتی که 
از لحاظ قانون اساسی نظارت جزو وظایف آنان است، 
جای تعجب دارد. اگر قوه مجریه، وظیفه اجرای امور را 
دارد ، نهادهای نظارتی هم طبق وظیفه باید بر حسن 
اجرای کار دولت نظارت داشته باشند و هر گونه خطایی 
در این زمینه را گزارش داده و دولت بررســی و اقدام 
به اصلاح آن کند. اینکه رئیس جمهور بیان می کند که 
منتقدان باید اجازه انتقاد داشته باشند و با واژه » به تو 
چه« و »ناقص العقل« دستگاه های نظارتی که وظیفه 
قانونی در این عرصه را دارند مورد خطاب قرار می دهد، 

بسیار قابل تامل است.
از دولت انتقاد كنید 

ولی منتقدان دولت كم عقلند !
روحانی در ادامه اظهارات خود بازهم بیان داشت که 
 از دولت انتقاد کنید. وی در همین رابطه اظهار داشت: 
» از ما انتقاد کنید؛ چرا که ما دلنازک و زود رنج نیستیم 
و برای یک انتقاد آســمان و زمین را به هم نمی بافیم. 
ظاهرا جز دولت از کس دیگری هم نمی توانید انتقاد 
کنیــد. از رئیس جمهور انتقاد کنید؛ چرا که برخی ها 
خیلی خوشحال می شــوند، انتقاد کردن جزو حقوق 

شهروندی است. «
روحانی درحالی با کنایه بازهم به منتقدان چراغ 
سبز نشان داد که پیشتر در برابر منتقدان دولت مواضع 
تندی اتخاذ کرده است. آخرین تعبیر و اصطلاح منفی 
که رئیس جمهور درباره منتقدان به کار برد اسفندماه 
سال گذشته بود که آنان را مشتی »کم عقل« نامید که 
بر اساس بی تدبیری و کم عقلی از دولت انتقاد می کنند. 
این موضوع مورد توجه افکارعمومی در شــبکه های 

اجتماعی قرار گرفت.
این درحالی بود که پیش از این روحانی گفته بود از 
بستن دهان منتقدان به خدا پناه می برد، اما با کم عقل 
خواندن منتقدان پنجاه و چهارمین توهین طی این چند 
سال ریاست جمهوری را نسبت به منتقدان روا داشت 
که در همین نشست هم اندیشی مدیران ارشد دولت 

که امروز )شنبه اول اردیبهشت( برگزار شد، مجدداً در 
پنجاه وپنجمین توهین رسمی ثبت شده، منتقدان دولت 

را »ناقص العقل« خواند.
فتح الفتوح برجام و توزیع دلار با گونی! 

رئیس جمهور همچنین در ادامه سخنرانی خود 
در همایش مدیران دولت نــکات تازه ای درباره نحوه 
نقل و انتقال ارز به کشور بیان کرد که با سخنان قبلی 

وی متناقض بود. 
برخلاف سیاســت دولتی ها در سانســور تداوم 
مشکلات نقل و انتقال ارز، روحانی در نشست مدیران 
دولتی به این موضوع اشاره کرد و گفت : »نمی خواهم 
به صراحت نکاتی را بگویم، ممکن است برای بعضی ها 
خوشایند نباشد. من از سیستم ارز در گذشته چهار 
سال ناراضی بودم از سیستم فعلی هم خیلی خشنود 
نیســتم. ما باید به سیستم سوم برسیم. چهار سال 
گذشــته می رفتیم با گرفتاری فراوان اسکناس تهیه 
می کردیم در هواپیما می گذاشتیم، بیمه می کردیم 
در فرودگاه با ماشــین مسلح ارز را در بانک مرکزی 

می آوردیم.
وی ادامه داد: »صبح چند گونی دلار را به صرافی ها 
می دادیــم، صرافی ها هم خداوند عاقبت همه ما را به 
خیر کند. چطور تقسیم می کردند و به کی می دادند 
جنس هایی هست در میوه فروشی وقتی پرتقال می آید 
میوه های خوب را زیر می گذارد و می گوید قبلا فروختم، 

پرتقال خوب زیر می ماند برای از ما بهتران«.
هرچند فعالان اقتصادی و تاجران کشورمان در این 
دو ســال و چند ماهی که از اجرای برجام در دی ماه 
۱394 می گذرد بارها از تداوم تحریم های بانکی علیه 
کشورمان گلایه کرده اند؛ اما مسئولان دولت بارها اعلام 
کرده اند که کشــور هیچ مشکلی در نقل و انتقال پول 

نفت و سایر منابع ارزی خود ندارد.
به عنوان مثال، سه شنبه 28 دی ۱395 روحانی 
در نشست خبری به مناسبت یک سالگی برجام گفت 
:»در رابطه با برجام مقصود تحریم های هسته ای است 
و الا دربــاره تحریم های دیگر اصلًا مذاکره نکردیم و 
دنبالش هم نبودیم. تحریم های هســته ای با اجرایی 
شــدن برجام در بخش های دولتی، تقریباً برداشته 
شــده اســت، و در بخش نفــت و گاز چیزی به نام 
تحریم نداریم و به اندازه ای که  بخواهیم تولید و صادر 
می کنیم و به هر که  بخواهیم می فروشیم و پولش به 

حساب می آید. نه در نقل و انتقال نفت مشکل داریم 
و نه در فروش نفت. « 

با این حال، کارشناسان اقتصادی معتقدند دولت 
همچنان در نقل و انتقال ارز به کشور دچار مشکل است 
و بحران ارزی اخیر نیز ناشــی از ناتوانی در دسترسی 
به اســکناس دلار و انتقال آن بــه داخل برای تامین 
تقاضای موجود در بازار بوده است؛ وگرنه در اقتصادی 
که ۱00 میلیارد دلار درآمد ارزی دارد، تقاضای فعلی 

نباید موجب گرانی و التهاب بازار ارز شود.
جالب آنکه همین دولت فعلی نیز با وجود اجرای 
برجام، به علت حل نشــدن مشــکل نقل و انتقالات 
بانکی، مجبور به حمل اسکناس دلار به کشور با شرایط 
غیرعادی بوده  اما تا پیش از سخنان روحانی، هیچ مقام 

دولتی به آن اذعان نکرده بود. 
روحانی نکته مهم دیگر درباره این سیاســت را 
مربوط به تحولات احتمالی پیش رو در عرصه بین المللی 
عنوان و تصریح کرد: اجرای این سیاست یک تودهنی 
جدی به کاری بود که احتمالا آمریکایی ها می خواهند 
در 22 اردیبهشــت انجام دهند. زدن پیشاپیش این 

تودهنی کار لازمی بود که انجام شد.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه تمام امید آمریکایی ها 
این بود که اگر آنها در 22 اردیبهشت قدمی علیه ملت 
بردارند، بازار داخلی ایران بهم بخورد، خاطرنشان کرد: 
الان مردم می توانند کاملا خیالشان راحت باشد. قول 
می دهم که بر مبنای اجرای سیاست جدید، آمریکایی ها 
هر تصمیمی بگیرند، توطئه ای که طراحی کرده بودند، 
نقش بر آب شــده است و ما بازار داخلی را بر مبنای 

این سیاست سامان می دهیم.
روحانی اظهار داشت: ما مشکلی نداریم. دولت برای 
برجام هر فکری که لازم بوده، نه امروز، که ماهها پیش 
تدبیر و برنامه ریزی کرده است. ما مشکلی نداریم. زندگی 
، تجارت و رفت و آمد مردم دچار مشکلی نخواهد شد. 
البته اگر لازم باشــد روزی در مقابل، ما هم راحتی را 
از آنها ســلب کنیم، خیلی برای ما مشکل نیست. کار 

سختی در پیش نخواهیم داشت.
جا خوردن وزیر ارتباطات از آمار اشتغال روحانی! 
رئیس جمهور در ادامه ســخنانش با بیان اینکه 
تصمیــم دولت بر این اســت که امســال در زمینه 
ایجاد اشتغال تحرک خوبی بوجود آوریم، گفت: »آماری 
که وزیر ارتباطات در سال گذشته اعلام کرده است 2 

میلیون اشتغال در این فضا بوده که گزارشاتی که اخیرا 
دست من رسیده اشتغال بالاتر از این است«.

این اظهارات روحانی با واکنش توام با بهت و تعجب 
آذری جهرمی وزیر ارتباطات و فن آوری اطلاعات که 
در سالن حضور داشت همراه و تصاویر آنکه به صورت 
زنده از ســیما پخش می شد به سرعت در شبکه های 
اجتماعی منتشــر شــد تا جایی که وزیر ارتباطات را 

مجبور به بیان توضیح کرد. 
آذری جهرمی در واکنش به اظهارات رئیس جمهور 
و تعجب وی درباره  ایجاد دو میلیون شغل در سال 96 
گفت که تصویری که از من منتشر شد، بیش از یک 
تعجب بود. انتشار این تصاویر خصلت فضای مجازی 
است و نشان دهنده  نظارت مردم بر مسئولان و  اشراف 

آنها به موضوعات است.
وی ادامــه داد: گزارشــی کــه خدمــت آقای 
رئیس جمهور دادیم، مبنی بر این بود که در دو ســال 
گذشــته در فضای مجازی بالغ بر 200 هزار شــغل 
ایجاد شــده اســت. فکر می کنم که بیان دو میلیون 
شغل یک اشتباه لفظی از آقای رئیس جمهور بود که با 

خستگی های ایشان همراه شده است.
همچنین دفتر رئیس جمهور با صدور اطلاعیه ای 
اعلام کرد: عدد صحیح تعداد شــغل ایجاد شــده در 

شبکه های اجتماعی 200 هزار شغل است.
بر همین اساس اگر قرار باشد آمارهای اقتصادی 
اعلامی رئیس جمهور بررسی مجدد شود، لابد باید از 
اغلب آمار های مثبت ادعایی، مثلا یک صفر کم گردد 
یا اصلاح شــود که آمار اعلامی، برای دو سال است نه 
یک سال. یا آمار منفی اعلامی، ضرب در 2 شود یا یک 
صفــر مقابل آن قرار گیرد تا واقعیت را بازگو کند. در 
این صورت آیا نرخ رشــد اقتصادی 8 تا ۱0 درصدی، 
نرخ بیکاری ۱2 درصدی، نرخ تورم 8 درصدی و از این 

قبیل خواهد بود؟
دقیقا به دلیل همین بی دقتی ها یا دستکاری در 
آمار بود که دولت از ســال 94 هر سال یکی در میان 
می گوید از رکود خارج شدیم و دوباره معلوم می شود 
رکود اقتصادی و بیکاری شــدید تر شده است! حالا با 
این حساب آیا مردم حق ندارند قیمت گذاری دستوری 
و 4200 تومــان اعلام کردن نــرخ دلار را دلار نایاب 
جهانگیری بخوانند و درباره کاهش نرخ تورم، ســراغ 

مغازه های سرکوچه روحانی و جهانگیری را بگیرند؟!

اعتراف دیرهنگام

روحانی: 4 سال است با گونی دلار می آوریم
سر برجام سلامت!

پس از انتشــار فیلم درگیری بین یکی از 
ماموران زن گشت ارشــاد نیروی انتظامی با 
دختری بدحجاب واكنش های مختلف به این 
ماجرا ادامه دارد اما آنچه كه در این بین محرز 
اســت هجمه هماهنگ و حساب شده برخی 
چهره های سیاســی اصلاح طلب و رسانه های 
زنجیره ای و برخی رســانه های بیگانه علیه 
نیروی انتظامی و گشت ارشاد و قانون حجاب 

و عفاف است.
انتشار این فیلم باعث شد تا عده ای دوباره فرصت 
را مغتنم شمارند و با هجمه به نیروی انتظامی و به 
ویژه گشت ارشاد و همچنین زیر سؤال بردن قانون 
 حجــاب و عفاف در حرکتی منســجم و تحرکاتی 

پر حجم از آب گل آلود ماهی بگیرند. 
همانطور که در مطلب دیروز کیهان  اشاره شد 
اصل نحوه برخورد و نوع رفتار مامور نیروی انتظامی 
مورد تایید و متعارف نیست هرچند باید زمینه بروز 
این رفتار و سرپیچی از قانون و توهین فرد خاطی به 
ایــن مامور نیز که در ایجاد این رفتار تاثیر گذار بوده 

است مورد توجه قرار گیرد.
برخی از واکنش ها دور از انتظار نیست. مثلا از 
وطن فروشــی چون مسیح علی نژاد که با مزدوری و 
مواجب گیری از دشمنان این کشور سال هاست با به 
راه  انداختن کمپین های مختلف برای ضربه زدن به 
حجاب و خوش خدمتی به اربابان خود مشغول دست 
و پا زدن است توقع دیگری نیست اما کسانی که در 
جایگاه مسئول یک کشور اســلامی دارای تریبون 
رســمی و غیر رسمی هستند نباید در این ماجرا و 
موارد مشــابه طوری موضع گیــری کنند که گویی 
وظیفه آنها همواره طرفداری و حمایت از قانون شکنان 
و هنجارشکنان جامعه است. اینکه اقدام یک دختر 
بد حجاب یا بی حجاب در زیرپا گذاشــتن قانون و 
سرپیچی از دســتور مامور قانون مورد حمایت یک 
مسئول و معاون دولت جمهوری اسلامی قرار بگیرد 

تاسف بر انگیز است.
برخی از این جماعت که در جایگاه های مختلف 
همچون دولت، مجلس، شورای شهر و... حضور دارند 
و ادعای دفاع از حقوق زنان و دختران و خانواده را سر 
می دهند مدت هاست جهت یاب خود را با معیار های 
فرهنگ و ارزش های غربی تنظیم کرده اند و آنچنان 
از زیر پا گذاشتن قانون توسط دخترکان بد حجاب 
مانکن در سطح شــهر دفاع می کنند که انگار خود 
منتقد حجاب هستند. برخی رسانه های زنجیره ای 
نیز هم مسیر با رسانه های بیگانه در این زمینه گشت 
ارشاد و مامور ناجا را مورد تخریب و هجمه قرار دادند. 
برخی به اصطلاح هنرمند دور از درد مردم هم 
ســعی کردند با به کار بردن اصطلاحاتی عجیب آن 
چنان از مامور ناجا و گشــت ارشــاد تصویری سیاه 
و ترسناک بســازند که گویی باید هرچه زودتر این 

گشت ها برچیده و حق آزادی حجاب به زنان داده شود 
بدون درنظر گرفتن تبعات و آسیب های آن. به راستی 
موجود ترسناک خواندن پلیس زن که طبق قانون 
وظیفه دارد با مخلان نظم و امنیت برخورد کند با چه 
هدفی است؟ گشت توحش، خفقان، قلدری و بربریت 
خواندن ارشاد از سوی یک هنر پیشه چه معنی دارد؟

تخریب نیروی انتظامی و از جمله گشت ارشاد 
با چه هدفی است؟

رد پایی آشنا
از سوی دیگر مسیح علی نژاد که البته خود اولین 
بار این فیلم را منتشر کرده است در شرح این فیلم 
در گفت و گو با صدای آمریکا آنچنان با جزئیات و آب 
و تاب ماجرا را تعریف می کند که انگار خود شــاهد 
ماجراست و اصلا هم نباید به ذهن برسد که شاید این 
فیلم رسیده به دست این شخص که به نحو عجیب 
و مشــکوکی فیلمبرداری شده است و ماموران هم 
دوربیــن را ندیده و ممانعتی از تصویربرداری ماجرا 
که بیشتر به یک دوربین مخفی شبیه است به عمل 
نیاورده اند، کاملا طبیعی اســت و نمی تواند از قبل 

برنامه ریزی شده باشد.
البته برخی رسانه های زنجیره ای دیروز با شیطنت 
مطلب کیهان را با وارونه نمایی منتشر کردند تا بگویند 
کیهان فیلمبرداری را دلیل بر دسیسه بودن می داند.در 
مطلب دیروز کیهان آمده بود که »نحوه فیلمبرداری 
این درگیری و احتمالا مخفی بودن دوربین و آماده 
بــودن برای فیلمبــرداری این موضــوع را به ذهن 
می رساند که شاید کل ماجرا سناریویی از پیش تعیین 
شــده باشد که با اهداف خاصی انجام شده است که 
این موضوع باید در بررســی های دقیق مورد توجه 
قرارگیرد.« اما این رسانه ها با نتیجه گیری عجیب خود 
اینطور نوشته بودند که کیهان معتقد است »همین که 
فیلم گرفتند یعنی کل قضیه، سناریوی از پیش تعیین 
شده بود.« البته اکنون با شواهد بیشتری می توان از 
انتشار این فیلم و فیلم های مشابه در گذشته به عنوان 

کاری احتمالا هدفمند نام برد.
اقتدار پلیس نباید آسیب ببیند

اما بســیاری هم معتقدند که این اتفاقات نباید 
باعث شود تا اقتدار پلیس به عنوان برقرار کننده نظم 

و امنیت جامعه زیر پا گذاشته شود.
از جملــه علی مطهــری، نایب رئیس مجلس 
شورای اسلامی که درباره انتشار فیلم برخورد پلیس 
با خانم جوان، اظهار داشت: در این ویدئو چند نکته 
قابل توجه است، نکته اول مقاومت این دختر خانم 
در مقابل فرمان پلیس که با توهین و هجوم همراه 
اســت و نکته دیگر، عکس العمل مأمور پلیس در 
مقابــل این مقاومت که البته این نیز توأم با تندی 
و توهیــن همراه بوده؛ در واقع از هر دو طرف یک 

خطایی رخ داده است.
وی ادامه داد: به اعتقاد من پلیس باید مراقب باشد 

که در چنین دام هایی گرفتار نشود ممکن است خیلی 
از این موارد، دام هایی باشد تا از این طریق فیلم هایی 
تهیه و در فضای مجازی منتشــر شود؛ بایستی در 
این گونه مــوارد، پلیس به تذکر با یک لحن ملایم 

و نرم اکتفا کند.
مطهری با تاکید بر اینکه اقتدار پلیس موضوع 
بسیار مهمی است، تصریح کرد: اقتدار پلیس نباید 
آسیب ببیند، هنگامی که مامور پلیس به شهروندی 
دســتور می دهد حالا این دســتور غلط یا درست، 
شــهروند ملزم به اطاعت از آن است؛ شهروندان در 
صورتی که از مامور پلیس تخلفی را مشاهده می کنند 
باید از آن شکایت کنند نه اینکه در مقابل آن مقاومت 

کرده و یا توهین کنند.
وی به اقتدار پلیس در کشورهای دیگر  اشاره و 
خاطرنشان کرد: پلیس در کشورهای دیگر با  اشاره 
دست، بسیاری از خودروها را به سمت دیگر هدایت 
کرده و شهروندان به فرمان پلیس احترام گذاشته و 
آن را اجرا می کنند، پلیس در اکثر کشورها از اقتدار 

خوبی برخوردار است.
نایب رئیس مجلس شــورای اســلامی با تاکید 
بر اینکه در کشــور ما پلیس اقتــدار لازم را ندارد و 
باید اصلاح شــود، گفت: مســئولان نباید در مقابل 
این حوادث به گونه ای موضع گیری کنند که اقتدار 

پلیس آسیب ببیند.
تاكید وزیر كشور بر خاطی بودن دختر بی حجاب

از سوی دیگر وزیر کشور نیز بر خاطی بودن دختر 
بی حجاب تاکید کرد.

عبدالرضــا رحمانی فضلــی پــس از وصول و 
ملاحظه گزارش نیروی انتظامی از اتفاقات صورت 
گرفته در یکی از پارک های تهران توسط ماموران 
گشت ارشــاد، در یادداشتی خطاب به رئیس دفتر 
جانشــینی فرماندهی کل قوا در امور ناجا نوشت: 
ضمن ارج گذاشتن به زحمات شبانه روزی و موثر 
نیروهــای خدوم و زحمت کش ناجا که بر کســی 
پوشیده نیســت و ضرورت برخورد با متخلفین به 
صورت قانونی، اقدامات معدود نیروها خارج از حوزه 
اختیارات و قانون موجب خدشه دار شدن تلاش و 
زحمات همه نیروها می شود.با توجه به گزارش، ضمن 
رسیدگی کامل به تخلفات انجام شده توسط خاطی، 
اقدام خلاف قانون فرد مامور هم با سرعت در حوزه 
تخلفات انتظامی مورد بررسی و اقدام قانونی لازم 

صورت گرفته و نتیجه گزارش شود.«
لزوم موضع گیری صریح ناجا

اما نکته مهم اینکه ایــن مامور در حین انجام 
وظیفه که برخورد با مصادیق ترویج بی حجابی است 
وارد این ماجرا می شود. اگر وی از کنار این بی قانونی 
به راحتی می گذشــت قطعا اکنون مورد بازخواست 
قرار نمی گرفت اما غیرت و شرف وی و همکارانش از 
کسانی که نان این نظام را می خورند و حتی با وجود 

داشتن وظیفه صریح قانونی در زمینه رفع بی حجابی 
و بد حجابی از زیر بار مسئولیت شانه خالی می کنند 
و عجیب تــر اینکه در بزنگاه هــای مختلف موضع 
روشنفکری هم می گیرند پررنگ تر و ارزشمند تر است.

ناجا نیز باید در چنین مواقعی ضمن موضع صریح 
از لطمه خوردن اقتدار پلیس و آسیب دیدن روحیه و 
انگیزه ماموران خود جلوگیری کند و البته در مواقع 
لزوم با ماموری که درست انجام وظیفه نکرده باشد 

برخورد مناسب صورت دهد.
فراموش نکنیم اقتدار پلیس در همه جای دنیا 

یک خط قرمز است
یکی از نمایندگان مجلس در خبری تایید نشده 
از انتظار خدمت شــدن مامور زن ناجا سخن گفت 
کــه می طلبد در این زمینه ناجا حمایت از ماموران 
وظیفه شناس را فراموش نکند هرچند به جای خود 

با  اشتباهات باید برخورد شود.
تجدید نظر در قانون با یک مورد تخلف؟

برخی چهره ها در این چند روز ســعی کردند با 
اظهار نظرهای متعدد و پر حجم این چنین القا کنند 
که دیگر زمان برخورد با مقوله بی حجابی گذشــته 
است و به قول مولاوردی دستیار رئیس جمهور باید 
طرحی نو درانداخت. یا برخی از لزوم تجدید نظر در 
قانون عفاف و حجاب گفتند اما نگفتند که اگر مثلا 
مامور راهنمایی و رانندگی در برخورد با متخلفی که 
کمربند ایمنی نبسته است دچار خطای رفتاری شد 

آیا باید نبستن کمربند ایمنی را آزاد کرد؟
بار اجرای قانون عفاف و حجاب با کم کاری عوامل 
متعدد دخیل در آن تنها بر دوش ناجا افتاده است که 

می طلبد این روند اصلاح شود.
چشم پوشی عمدی از رفتار زننده غربی ها

بارها نمونه های خارجی زیر پا گذاشتن حرمت 
زنــان در جوامع غربــی را دیده ایم همان که برخی 
روشــنفکر نماها در عرصه های مختلف آن جوامع را 
کعبه آمال خود می دانند که به راحتی حق تحصیل 
یا حق  اشتغال از زنان محجبه گرفته می شود یا در 
نمونه اخیر ابطال اعطای حق شــهروندی فرانسه به 
یک زن الجزایری به دلیل امتناع وی از دست دادن 
با مردان یا موارد دیگر که شاهد زیر پا گذاشتن حقوق 

واقعی زنان است.
نحوه برخورد پلیس با معترضان هم در کشورهای 
غربی سابقه دیرینه دارد اما این مدعیان هرگز از آن 
سخنی نمی گویند نمونه اخیر برخورد پلیس در فرانسه 

با معترضان قابل استناد است.
نکته پایانی اینکه مدعیان حقوق زنان و خانواده 
بهتر است یکبار برای همیشه تکلیف خود را با قانون 
حجاب و عفاف روشن کنند تا مردم چهره واقعی آنها 
را بشناسند و بهتر است به جای این موضع گیری های 
مشــکوک از عملکرد ضعیف خود در حل مشکلات 

اساسی زنان و دختران سخن بگویند.

حمله هماهنگ زنجیره ای ها و رسانه های بیگانه به پلیس وظیفه شناس

وزیر خارجه ایران تاكید كرد: در صورتی 
كه رئیس جمهور آمریکا این كشــور را از 
برجام خارج كند ایران فعالیت های هسته ای 

خود را با سرعت بیشتر آغاز می كند.
وزیــر  ظریــف«  د  جــوا »محمــد 
برنامــه  بــا  مصاحبــه  در  خارجــه   امــور 
»Face the Nation« که قرار اســت نسخه 
کامل آن روز یکشنبه)امروز( از شبکه سی بی اس 
پخش شــود،گفت: در صورت خروج آمریکا از 
برجــام، تهران فعالیت های هســته ای اش را با 

سرعتی بیشتر از سر خواهد گرفت.
ظریف افزود: ما چندین گزینه برای خودمان 
گذاشته ایم و آن گزینه ها آماده هستند؛ از جمله 
این گزینه ها این است که فعالیت های هسته ایمان 

را با سرعت بیشتر از سر بگیریم.
این اظهارات ظریف را وبگاه »پولیتیکو« بر 
اساس بریده ای از مصاحبه که به آن دست پیدا 

کرده منتشر کرده است. 
وزیر خارجه ایران همچنین گفته است:این 
گزینه ها آماده اجرا هســتند و ما در زمانی که 

مناسب بدانیم، تصمیم لازم را خواهیم گرفت.
ظریــف همچنین گفــت در صورتی که 

ترامپ تصمیم به بازگرداندن تحریم ها بگیرد، 
ایران آماده اقدام است. وی گفت: بدیهی است 
بقیــه دنیا نمی توانند از ما بخواهند به صورت 
یکجانبه و یک ســویه توافقی را اجرا کنیم که 

نقض شده است.
مایــک پامپئو، گزینه وزارت خارجه آمریکا 
چند روز پیش در جلســه استماع مجلس سنا 
گفت: قبل از برجام هم ایران در مسیر دستیابی 

به بمب هسته ای نبود.
ظریف گفت: این حرف پامپئو در جلســه 
اســتماع کنگره که گفته برنامه هسته ای ایران 
صلح آمیز اســت، بوده و خواهد بــود اعترافی 
دیرهنگام است، اما نشان می دهد که موجودیت 

تحریم ها هیچ دلیل واقعی نداشته است.
وی افزود: پس آمریکا در حالی تحریم هایی به 
ایران تحمیل کرده که ما به دنبال بمب نبودیم؛ 
حالا هم می خواهد تحریم ها را برگرداند چون ما 

دنبال بمب نیستیم؟
رایزنی ظریف

محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه که در 
نیویورک به سر می برد، با »میروسلاو لایچاک« 
 رئیــس مجمع عمومی ســازمان ملــل دیدار 

و گفت وگو کرد.
در این دیدار درباره تحولات مجمع عمومی، 
اجلاس عالی پیش رو بــا موضوع صلح پایدار، 
برگزاری یک نشست در سطح عالی برای مقابله 
با ریزگردها در ماه ژوئیه با توجه به اهمیت این 
موضوع برای کشورمان و همچنین درباره سایر 

موضوعات مورد علاقه بحث و تبادل نظر شد.
از نظر فنی آماده ایم

به گزارش تسنیم، علی اکبر صالحی رئیس 
ســازمان انرژی اتمی ظهر شــنبه در حاشیه 
هم اندیشــی مدیران ارشــد دولــت در جمع 
خبرنگاران در خصوص برجام و احتمال خروج 
آمریکا از آن گفت: ما از نظر فنی کاملًا آماده ایم. 
به گونه ای آماده هســتیم که طرف حیرت زده 
خواهد شــد و این مبالغه نیست. هر وقت نظام 
تصمیم بگیرد ما آماده ایم. امیدواریم طرف مقابل 

سر عقل بیاید.
صالحی درباره پروژه ایتر نیز گفت: همکاری 
با ایتر ادامه دارد، ولی آن هم جزو بداخلاقی هایی 

است که مشاهده می کنیم.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود در 
خصوص روند ساخت بیمارستان هسته ای نیز 

گفت: بیمارستان هسته ای به خوبی پیش می رود 
و کارهای طراحی عمدتاً انجام شده و امیدواریم 

سال 97 کارها روی زمین هم انجام شود.
بی فایده!

مجید تخت روانچی معاون سیاســی دفتر 
رئیس جمهور در گفت وگو با خراسان با اشاره به 
موضوع برجام گفت: اگر اروپایی ها می خواهند 
برجام حفظ شــود ایران نباید هزینه این حفظ 
شدن را بدهد. اگر اروپایی ها فکر می کنند باید 
به آمریکا امتیاز بدهند تا برجام حفظ شود اولاً 
این سیاســت غلط اســت برای این که شما به 
طرفی که قلدری می کند پاداش و یک نوع باج 
می دهید ثانیا اگر این سیاست اجرا شود کار را 
پیچیده تر می کند و روی کل برجام اثر می گذارد 
بنابراین بهتر است حواسشان باشد که چه اقدامی 

می کنند.
به گزارش تسنیم، تخت روانچی افزود: برجام 
یک معادله دو طرفه اســت و نباید این معادله 
توازنش برهم بخورد. اگر یک طرف معادله بر اثر 
خروج برجام به هم بخورد حالا هرچقدر طرف های 
دیگر بگویند ما هستیم و این کارها را می کنیم 

برای ما معنی ندارد و بی فایده است.

ظریف در مصاحبه با سی بی اس:

در صورت خروج آمریکا از برجام
فعالیت های هسته ای خود را با سرعت بیشتر از سر می گیریم


